
Referat møde i TSU/TAMU                    

                    
    
Tid:  Onsdag d. 12. oktober 2022, kl. 11:00-12:30  
                 
Sted:   Ellehammer og Zoom  
                    
Deltagere:   Henrik Bindslev, Birgitte Lilholt Sørensen, Kirsten Præstegaard, Kasper Hallenborg, Martin 

Houmann Thygesen, Julie Bebe-Hempler, Sanne Lefevre, Hanne Vestergaard Hemmingsen, 
Jonas Beermann, Susanne Arnsted og Heidi Maglekær Jensen (referent)                   

                 
Mødeleder: Henrik Bindslev  
   
Afbud:   Jens Ejbye Schmidt, Mogens Melskens Pedersen, Horst-Günter Rubahn, Peder Thusgaard 

Ruhoff, Marianne Stenger og Christian Veje   
    
  

1. Godkendelse af dagsorden 
Godkendt, dog forkortes mødet til kl. 12:00, da flere har undervisning kl. 12:15. 

 
2. Godkendelse af referat fra de. 13. juni 2022 

Godkendt  
 

3. Økonomistatus v. Henrik Bindslev  
Fremadrettet er indtægtsniveauet på uddannelse lavere end hidtil, og der kommer endnu en 
reduktion. Der er uddannelser, hvor vi mister relativt mange studerende. På nogle af de store 
uddannelser mister vi op mod halvdelen. Tidligere havde vi ingen begrænsning på optag, og der var 
et deraf følgende frafald. Nu har vi begrænsning på optag og kan ikke tåle så meget frafald. Vi vil 
gerne nurse de studerende, vi optager, så de bliver. Det skal vi blive bedre til. Vi ser også på at få 
flere internationale studerende ind. Vi er ikke i nærheden af loftet ifm. udflytningsreformen, så vi 
har mulighed for at optage flere. Vi har et godt netværk af agenter også uden for EU. Vi skal have 
flere fastholdelses og optagelses indsatser. 
 
Martin Houmann Thygesen nævnte, at der har været meget fokus på robotteknologi og spurgte, 
om man kan øge indsatsen på de øvrige uddannelser?  
Kirsten Præstegaard nævnte, at der er boost pakker for bl.a. robotteknologi, men også på andre 
uddannelser. 
Udvalget drøftede, om vi gør det godt nok markedsføringsmæssigt, og om vi er på de rigtige 
medier. Der blev nævnt medier som uddannelsesguiden, hjemmesiden og sociale medier. 
Det blev besluttet, at Jane Thoning Callesen fra TEK Kommunikation inviteres til næste møde og 
orienterer om markedsføringsstrategien på TEK.  
Forskningsbevillinger er opskrevet. SDU har fået ekstra 20 mio., hvor TEK får 12 mio. i 2022 og 
2023. Herefter kommer ny budgetmodel, så det forventes ikke at underskuddet materialiserer sig. 
Andre indtægter er i særlig grad overhead fra bevillinger og kommercielle aktiviteter. 
Ekstern virksomhed dvs. kommercielle indtægter stiger. Det går godt særligt i Sønderborg. 
Den stigning, der ses i 2023 skyldes en stor bevilling til LSP. Bevillingen er til udstyr, så den tilsvares 
af udgifter. 



Det er stadig en udfordring at finde tid til at arbejde på forskningsprojekter. I år er der er ca. 30 
mio. kr. til løn, som vi ikke henter hjem pga. tidsmangel. Vi skal frigøre forskertid og forskere skal 
arbejde på bevilligede projekter. Det gælder også UVM’er. 
 
Martin Houmann Thygesen spurgte ind til, om det er fordi, vi tager for mange projekter hjem? 
Dekanen svarede, at vi ikke skal mindske vores hjemtag af projekter, men mere af vores løn skal 
betales af projekter. Der må ikke kun søges om løn til ph.d.’er og postdocs. Der skal søge til 
fastansatte kollegaer. UVM’er forventes ikke at hente bevillinger hjem, men det forventes, at de 
arbejder på forskningsprojekter. 
 
Driftsresultatet viser et stort overskud i 2021. Det bragte os ud af de udfordringer, TEK stod 
overfor. Corona var medvirkende til at vi landede så godt, men vi kan ikke holde det niveau. Det er 
ikke steget til før Corona niveauet. Man skal ikke undlade at rejse, da vi skal ud og have kontakter, 
men vi skal være opmærksom på, at vi har et stramt budget. I 2023 stiger budgettet, det er pga. 
indkøb af inventar til ny Mærsk 2 bygning. 
 
 

4. Nyt fra HoAMU v. Jonas Beermann   
Der er ikke kommet referat fra mødet endnu. Der var en del drøftelse om rygepolitik på mødet. Der 
er ansat en ny arbejdsmiljøkonsulent i HR i stedet for Merete Habermann. Han er kemiingeniør og 
kommer fra en stilling som arbejdsmiljødirektør i Kolding kommune. 
Udvalget orienteres yderligere på næstkommende møde. 
  

  
5. Midtvejsevaluering af medbestemmelse og medinddragelse v. Birgitte Lilholt Sørensen  

For et par år siden blev der vedtaget en række pejlemærker vedr. medbestemmelse og 
medinddragelse. Midtvejsevaluering har til formål at tage temperaturen på, hvordan det går med 
implementeringen af disse pejlemærker. 
 
B-siden har følgende input: Der kunne skabes mere synlighed om TSU/TAMU, institutråd, dialogfora 
m.m. Det kunne også være relevant, at blive bedre til at udnytte rammerne for samarbejdsudvalg 
og institutråd. I den forbindelse forslås, at der tilbydes kurser eller workshops omkring arbejdet i 
rådene. B-siden oplever ikke, at der er udfordringer i forhold til transparens, og hvem har 
beslutningskompetencen. De har dog en ambition om at vi i TSU/TAMU kan øve os på at blive mere 
synlige. I den sammenhæng bl.a. spørge lederne om, hvordan vi sammen kan blive bedre til at 
udnytte rammerne for institutråd og TSU.  
Kirsten Præstegaard nævnte, at institutråd og samarbejdsudvalg er forskellige og ikke udspringer 
fra det samme regelgrundlag.  og det bør vi være opmærksomme på 
Det er ikke kun medlemmerne af råd og udvalg, der skal klædes bedre på. Der er behov for, at alle 
får mere viden om arbejdet i råd og udvalg. 
Det blev også nævnt, at sprog kan være en barriere, da meget foregår på dansk. Dekanen 
pointerede, at kulturforståelsen ikke må begrænses af sprog. Det er vores ansvar at få sat vores 
udenlandske kollegaer ordentligt ind i tingene. Der kunne arrangeres et ”village meeting” i 
Sønderborg, hvor vi taler om de ”bløde” ting i hverdagen.  
Birgitte Lilholt Sørensen nævnte, at det er bedre at bruge organisationen. Hun spurgte samtidig ind 
til brugen af dialogforum. Kirsten Præstegaard nævnte, at dialogforum med 
tillidsrepræsentanterne var i anvendelse ved større ændringer. Men også fx løbende i 
fakultetsadministrationen med deltagelse af medarbejdere ved emner med væsentlige indhold.  
Det blev besluttet, at Birgitte Lilholt og Kirsten Præstegaard drøfter evt. tiltag på området.    
 



6. Tag godt vare på dansk forskning v. Henrik Bindslev  
Dekanen har repræsenteret SDU i URIS udvalget. Bilag 6 er en sammenfatning af URIS anbefalinger 
med fokus på TEK. 
Det vi skal beskytte, er den viden, som andre lande kunne have en interesse at tilegne sig for at 
påvirke konkurrencekraften og militære anliggender. Det kan være information, som vi modtager 
fra eksterne samarbejdspartnere, som vi skal være fortrolige omkring. Dette er ikke nyt. Derudover 
er der dual use. Det er viden vi udvikler, som kan benyttes til andre (militære) formål. Dual use 
rammer universiteterne ret hårdt fordi når vi publicerer ”eksporterer” vi viden til hele verden. Det 
skal dog ikke afholde os fra at udvikle den viden. 
Det vi bør beskytte, er at forskerne selv skal kunne vurdere, hvad de kan publicere og hvornår de 
skal indhente patenter. Vi har altid  været vandt til at skulle beskytte viden indtil en publicering 
eller et patent er opnået.  
Det er ikke realistisk at screene ansatte. Vi skal i stedet have opmærksomhed på, hvem der kan 
tilgå, hvilken viden. Det handler om it/datasikkerhed daglig sikkerhed. 
Vi skal have fokus på både lovgivning og sikre vores omdømme. F.eks. betyder omdømme noget for 
fundene.  
TEK er allerede langt i processen Det er vigtigt, at der er opmærksomhed omkring området og en 
løbende dialog i de faglige miljøer. 
 

  
 

7. SDU som fleksibel arbejdsplads v. Birgitte Lilholt Sørensen  
På grund af tidsmangel blev punktet ikke drøftet. Udkastet er sendt i høring og evt. bemærkninger 
sendes til Heidi Maglekær. 
 
 

8. Nyt fra HSU v. Birgitte Lilholt Sørensen   
Udskudt pga. tidsmangel. 
 
         

9. Status på APV-arbejdet  
Udskudt pga. tidsmangel. 
 
   

10. Orientering om SDUs forfremmelsesprogram v. Henrik Bindslev  
Materialet sendes ud til høring og drøftes på næstkommende møde. Fristen for bemærkninger er d. 
1. december. 
 

  
11. Status på nærved-ulykker og arbejdsskader v. Susanne Arnsted     

Der har været to ulykker siden sidste møde. Den ene på IGT, hvor en sugefiltreringsflaske faldt på 
gulvet, da den ikke var korrekt fastspændt. Proceduren var ikke fulgt i det pågældende tilfælde. 
Den studerende måtte på hospitalet, men er ok nu. 
På MCI har man haft en ulykke, hvor en plastkasse havde en fejl. Dette resulterede i en brækket 
lillefinger. Det var et hændeligt uheld, men det er indskærpet, at man skal tjekke nyt udstyr, inden 
det tages i brug. 
Susanne Arnsted pointerede, at de fleste uheld sker, fordi procedurer ikke overholdes. 
 
 

12. Evt. 



Susanne Arnsted skriver ud til institutterne om Gå-hjem-møder om beredskabsplaner. 
Susanne Arnsted orienterede om, at der har været observeret skægkræ i TEKs bygninger. Det 
indskærpes derfor, at man skal undgå papaffald og krummer. Mortalin har sat fælder op. 


